
 

 

Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg har den 5. september 2016 stillet følgende 

spørgsmål nr. 1093 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besva-

res.  Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Ida Auken (RV). 

 

Spørgsmål nr. 1093:  
”Køge Kommune besluttede i 2013 at udsætte opstillingen af vindmøller for at afven-
te en undersøgelse af de sundhedsskadelige effekter af lavfrekvent støj fra vindmøl-
ler. Kan ministeren oplyse status for denne undersøgelse, herunder tidspunktet for 
offentliggørelse?” 

 

Svar: 

Undersøgelsen af sammenhængen mellem vindmøllestøj og helbredseffekter gen-

nemføres af Kræftens Bekæmpelse. Afrapportering af resultaterne vil ske i form af vi-

denskabelige artikler, som løbende over det næste 1-2 år vil blive offentliggjort i in-

ternationale videnskabelige tidsskrifter. 

Offentliggørelse i internationale videnskabelige tidsskrifter sker efter en såkaldt ”peer 

review” procedure, hvor et ekspertpanel af fagfæller gennemgår artiklen. Her under-

søges blandt andet, om artiklen har fejl og mangler, og om der er basis for at konklu-

dere, som artiklen gør i forhold til de underliggende data og tidligere litteratur. Den-

ne procedure er med til at sikre videnskabelighed og kvalitet i forskningsartikler. Va-

righeden af peer review processen afviger fra artikel til artikel og kan vare fra få må-

neder og op til et år. 

Kræftens Bekæmpelse har oplyst til Sundheds- og Ældreministeriet, at de for tiden 

arbejder på at færdiggøre analyserne til den første videnskabelige artikel, som om-

handler sammenhængen mellem vindmøllestøj og hjertekarsygdomme. De forventer 

at indsende artiklen til peer review inden udgangen af 2016, men Kræftens Bekæm-

pelse kan altså ikke forudse det nøjagtige tidspunkt for offentliggørelse. 

Jeg har forståelse for, at der fra blandt andet kommunernes side er et ønske om, at 

der hurtigt fremkommer resultater af undersøgelsen. Ifølge Kræftens Bekæmpelse 

gør datamængden og kompleksiteten af dette studie imidlertid, at det desværre ikke 

er muligt at gennemføre undersøgelsen hurtigere. 

Jeg vil dog naturligvis sørge for, at resultaterne hurtigst muligt efter, at de er udgivet i 

et videnskabeligt tidsskrift, vil blive offentliggjort på Sundheds- og Ældreministeriets 

hjemmeside. 
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